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تغییرات سقف و کف انتقال وجه بین بانکی سامانه های ساتنا ، پایا و پل 
تسویه  و  پرداخت  ابزارهای  جلسه کمیسیون  دومین  مصوبات  اساس  بر 

بانک مرکزی به شبکه بانکی ابلاغ شد.
جمهوری  مرکزی  بانک  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
درخصوص  گرفته  صورت  بازنگری  به  نظر  بانک  این  ایران،  اسلامی 
ملی  سامانه های  در  بین بانکی  وجه  انتقال  تراکنش های  مبالغ  حدود 
ابلاغ  بانکی  شبکه  به  زیر  شرح  به  را  شده  مصوب  حدود   پرداخت  

کرد:
 ۵۰ از  »ساتنا«،  مشتری  بین  پرداخت های  دستور  مبلغ  کف  افزایش   -

میلیون تومان به ۱۰۰ میلیون تومان.
- افزایش سقف دستور پرداخت های »پایا«، از ۱۰۰ میلیون تومان به ۲۰۰ 

میلیون تومان، در یک دستور پرداخت.
برای  پل«؛  »سامانه  پرداخت های  دستور  روزانه  سقف  -افزایش 
تراکنش های غیرحضوری از ۱۰ میلیون تومان به ۵۰ میلیون تومان و برای 

تراکنش های حضوری از ۱۵ میلیون تومان به ۱۰۰ میلیون تومان.
- همچنین، حداکثر تعداد دستور پرداخت قابل دریافت هر شخص ذینفع 
دستور  پنج  روزانه  حساب(،  هر  به  ورودی  مجاز  )تعداد  پل  سامانه  در 

پرداخت تعیین گردیده است.

رئیس جمهور: 

ادارات بدون پنل خورشیدی 
در تابستان برق نخواهند داشت

مسعود پزشکیان، رئیس جمهور، در 
جریان سفر به استان قم، در نشست 
بررسی اقدامات و برنامه های دولت 
در  آموزشی  عدالت  اجرای  برای 
ضرورت  بر  تأکید  با  استان،  این 
آموزشی  زیرساخت های  توسعه 
داریم  وظیفه  ما  گفت:  کشور 
مدرسه بسازیم و نباید هیچ منطقه ای 
با کمبود کلاس درس مواجه باشد.

اینکه  بر  تأکید  با  رئیس جمهور 
پنل های  به  باید  ادارات  تمامی   «
گفت:  شوند«،  مجهز  خورشیدی 
داده  ادارات  به  برق  تابستان  »در 
پنل  از  اینکه  مگر  شد،  نخواهد 
خورشیدی استفاده کنند. قرار است 
از  گزارشی  وزرا  آینده  چهارشنبه 
ارائه  زمینه  این  در  خود  اقدامات 

دهند.«
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور،  در 
جریان سفر به استان قم، در نشست 
بررسی اقدامات و برنامه های دولت 
در  آموزشی  عدالت  اجرای  برای 
ضرورت  بر  تأکید  با  استان،  این 
آموزشی  زیرساخت های  توسعه 
داریم  وظیفه  ما  گفت:  کشور 
مدرسه بسازیم و نباید هیچ منطقه ای 
با کمبود کلاس درس مواجه باشد.

به گزارش ایسنا، پزشکیان با اشاره 
افزود:  آموزش،  نوین  شیوه های  به 
که  تدریس  جدید  روش های  در 
حتی  هستند،  دانش آموزمحور 
درس  کلاس های  بودن  پرجمعیت 
کیفی  ارتقای  در  می تواند  نیز 
آموزش مؤثر باشد. برخلاف شیوه 
کم  تعداد  آن  در  که  معلم محور 
مدل  در  دارد،  اهمیت  دانش آموز 
فرآیند  کیفیت  بر  تمرکز  نوین، 
و  فناوری  از  استفاده  و  یادگیری 

مشارکت فعال دانش آموزان است.
در  کرد:  تأکید  جمهور  رئیس 
تأمین  نخست،  قدم  فعلی،  شرایط 
مورد  تجهیزات  و  آموزشی  فضای 

نیاز است.
ظرفیت های  به  اشاره  با  پزشکیان 
گفت:  خصوصی  بخش  در  موجود 

و  کارخانه ها  اجتماعی  مسئولیت 
واحدهای صنعتی، منبع خوبی برای 

ساخت مدارس است.
نقش  بر  همچنین  جمهور  رئیس 
کرد  تأکید  مسیر  این  در  مردم 
مشارکت  با  را  مدارس  افزود:  و 
که  همان گونه  می سازیم،  مردم 
خانه های  ساخت  برای  گذشته  در 
باید  بهداشت مردم پیش قدم بودند. 
کنیم؛  جلب  را  عمومی  مشارکت 
بیایند، بسیاری  اگر مردم پای کار 

از مشکلات حل خواهد شد.
راه های  بررسی  پزشکیان،  گفته  به 
نوین برای جلب مشارکت عمومی 
فضاهای  بهره وری  افزایش  و 
آموزشی در دستور کار قرار گرفته 

است.
رئیس جمهور تصریح کرد: گاهی 
بزرگ  آموزشی  فضای  می خواهیم 
باید  نمی رسد؛  نتیجه  به  اما  بسازیم، 
به دنبال راه های جدید برای استفاده 

بهتر از فضاهای موجود هم باشیم.
از  دیگری  بخش  در  پزشکیان 
دولت  برنامه های  به  خود  سخنان 
پرداخت  انرژی  تأمین  حوزه  در 
به  باید  ادارات  تمامی  گفت:  و 
پنل های خورشیدی مجهز شوند. در 
تابستان برق به ادارات داده نخواهد 
خورشیدی  پنل  از  اینکه  مگر  شد، 
استفاده کنند. قرار است چهارشنبه 
اقدامات  از  گزارشی  وزرا  آینده 

خود در این زمینه ارائه دهند.
جمهور،  رئیس  سخنان  از  پیش 
مقامات  از  تعدادی  و  قم  استاندار 
قم  وضعیت  از  گزارشی  ارائه  به 
و  آموزش  کیفی  ارتقای  زمینه  در 
اقدامات انجام شده برای رفع کمبود 

فضاهای آموزشی پرداختند.
آیت الله  حضور  با  نشست  این 
قم،  علمیه  حوزه  تولیت  سعیدی 
حجت الاسلام ذوالنور نماینده قم در 
مجلس، دکتر حاجی میرزایی رئیس 
و  قم  استاندار  رئیس جمهور،  دفتر 
برگزار  محلی  مسئولان  از  جمعی 

شد.

تحلیل این خبر  را در صفحه اول بخوانید

رئیس هیئت مدیره انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی 
گفت: ایران به این دلیل که عضو اف ای تی اف نیست سالانه ۲۰ میلیارد 

دلار خسارت پرداخت می کند.
به گزارش ایلنا، مدیران صندوق سرمایه گذاری اپک )OFIT( اواخر ماه 
هیئت  رئیس  سلیمی،  حسین  می آیند؛  ایران  به  سال   ۱۸ از  پس  جاری 
مدیره انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا درباره اهمیت حضور مدیران این صندوق توضیح داد: به 
دلیل تحریم بودن ایران و قطع رابطه بانکی ایران و جهان نه دولت ایران 
و نه بخش خصوصی کشور تاکنون نتوانسته اند از وام های بین المللی که 
نهادهای اقتصادی جهانی در اختیار کشورها قرار می دهند استفاده کنند. 
این وام ها بسیار ارزان قیمت هستند و بهره پایینی دارند که فرصت رشد 
توانسته  که  کشوری  نمونه  می آورد.  فراهم  کشورها  برای  را  اقتصادی 
استفاده مطلوبی از وام های بین المللی داشته باشد ترکیه است که گردش 

مالی آن ۳۰۰ میلیارد تا ۴۰۰ میلیارد در سال است.
وی افزود: بخش خصوصی ایران در حالی نمی تواند از دریافت وام های 
بین المللی بهره ببرد که از دریافت وام با ارقام کلان توسط سیستم بانکی 

داخلی نیز محروم است.
سلیمی ادامه داد: ورود مدیران صندوق سرمایه گذاری اپک در واقع باز 
شدن مسیر به سمت وام های بین المللی است و علاوه بر آن آسان سازی 
واسطه  می توانند  سرمایه گذاران  این  است  خارجی  سرمایه گذاران  ورود 

جذب وام های بین المللی به ایران برای تأمین نقدینگی پروژه ها باشند.
رئیس هیئت مدیره انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی 
در پاسخ به اینکه این موضوع می تواند با مذاکرات اخیر ایران و امریکا 
مؤسسات  است.  طور  همین  حتماً  کرد:  تصریح  باشد،  داشته  ارتباط 
ما  نمی دهند  وام  ما  به کشور  باشد  تحریم  ایران  که  زمانی  تا  بین المللی 
باید قانون اف ای تی اف را داشته باشیم و به سیستم بانکی بین المللی متصل 

باشیم. با این حال، اکنون هم حضور مدیران صندوق سرمایه گذاری اپک 
این امتیاز را دارد که ایران آمادگی خود را برای برقراری ارتباطات مالی 

بین المللی اعلام و بستر آن را آماده کرده است.
موضوع  داریم  انتظار  که  سال هاست  اساس  همین  بر  کرد:  تصریح  وی 
اف ای تی اف که اکنون به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده هر 
که  است  ریشه ای  مسائل  از  یکی  اف ای تی اف  شود.  حل  سریع تر  چه 
مبالات ارزی کشور به آن گره خورده است و موضوعاتی اعم از انتقال 
ارز و واردات و صادرات به آن وابسته شده است و معاهده های پالرمو و 
سی اف تی باید تصویب شود تا بیش از این هزینه مازاد برای تأمین سرمایه 

و بر تجارت کشور تحمیل نشود.
سلیمی تصریح کرد: ایران به این دلیل که عضو اف ای تی اف نیست سالانه 
۲۰ میلیارد دلار خسارت پرداخت می کند در حالی که به غیر از ایران و 

کره شمالی ۱۹ کشور عضویت اف ای تی اف را قبول نکرده اند.
صندوق  مدیران  با  ایران  صنایع  اگر  حتی  کرد:  تاکید  پایان  در  وی 
سرمایه گذاری اپک به توافق برسند اما همچنان ارتباطات بانکی ما برقرار 
نشود نمی توانیم بر استفاده از وام های بین المللی حساب کنیم، ضمن اینکه 
دریافت تسهیلات ارزی از موسسه های بین المللی به درآمدهای صادراتی 
یک بنگاه ایرانی نیز گره خورده است که افزایش درآمدهای صادراتی نیز 

از کاهش هزینه های صادرات برمی آید.

رئیس هیئت مدیره انجمن سرمایه گذاری های مشترک ایرانی و خارجی:

OFIT تسهیل دریافت وام های ارزی با ورود مدیران

تصمیم دولت و مجلس برای بنزین
احداث ۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 

با همکاری چینی ها

عدم  اعلام  با  مجلس  نماینده  یک 
 ۵ احداث  از  بنزین  قیمت  در  تغییر 
هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با 

همکاری چینی ها خبر داد.
گفت وگو  در  شکراللهی  منصور 
درباره  ایلنا،  اقتصادی  خبرنگار  با 
مجلس  و  دولت  تصمیمات  آخرین 
سهمیه بندی  نحوه  و  قیمت  برای 
بنزین اظهار داشت: دولت و مجلس 
جمع بندی  به  بنزین  حوزه  در  هنوز 

نرسیده اند.
کمیسیون  در  طرحی  افزود:  وی 
بر  مبنی  شد  مطرح  مجلس  انرژی 
اینکه بنزین به حساب کارت بانکی 
واریز شود و کسانی هم که خودرو 
برخوردار  سوخت  سهمیه  از  ندارند 
باشند در این خصوص هنوز دولت و 
مجلس به جمع بندی نهایی نرسیده اند، 
باید ببینیم در ادامه چه اتفاقی می افتد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان 
اینکه هنوز کمیسیون در زمینه تداوم 
توزیع  کنونی  شیوه  در  تغییر  یا  و 
گفت:  نگرفته  تصمیمی  سوخت 
به  باید  و  داریم  ناترازی سوخت  ما 
شکلی این ناترازی حل شود، اکنون 
در حوزه بنزین یارانه و سوبسید داده 
می شود، بنابراین این روند مصرف به 
شکلی مدبرانه باید حل و فصل شود 
توزیع؛  در  عدالت  رعایت  ضمن  تا 

مصرف نیز کنترل شود.
وی با بیان اینکه تصمیم نهایی دولت 
بزودی  بنزین  زمینه  در  مجلس  و 
کرد:  خاطرنشان  شد،  خواهد  اعلام 

قیمت بنزین تغییری نخواهد کرد.
شکراللهی در ادامه به اوضاع ناترازی 
رو  پیش  تابستان  در  برق  تأمین  و 
نیروگاه های  کرد:  تصریح  و  اشاره 
رده  از  واقع  در  و  فرسوده  کشور 
کمبود  به  توجه  با  و  هستند  خارج 
در بخش تولید برق دولت و وزارت 
را  چین  کشور  با  همکاری  نیرو 
برای توسعه تجدیدپذیرها و احداث 
نیروگاه جدید در دستور کار دارند.

همکاری  در  کرد:  بیان  وی 
داخلی  شرکت های  بین  مشترک 
 ۵ است  قرار  چینی  شرکت های  با 
هزار مگاوات تجدیدپذیر مدار شود 
رابطه  این  در  شود،  حل  ناتزاری  تا 
همکاری  و  تلاش  تمام  نیز  مجلس 
لازم را برای اجرایی شدن این پروژه 
خواهد  برق  انرژی  ناترازی  حل  و 

داشت.
عضو کارگروه هسته ای و انرژی های 
تاکید  مجلس  انرژی  کمیسیون  نو 
نیست  مناسب  برق  وضعیت  کرد: 
مشکلات  و  است  زیاد  خاموشی  و 
زیادی برای مردم بوجود آمده است، 
امیدواریم دولت و مردم کمک کنند 
ناترازی برق در اوج تابستان و پیک 

مصرف رفع شود.
تا  تعرفه ها  افزایش  شد:  یادآور  وی 
کمک  مصرف  کنترل  به  اندازه ای 
می کند اما راهکار مهم تر اینکه مردم 
مصرف  مدیریت  و  بهینه سازی  به 
فرهنگ سازی  و  کنند  کمک 

صورت گیرد.

مدیرعامل مجمع خیرین شهرساز و فرهنگ ساز شیراز 

تاکید کرد:

کار فرهنگی باید استمرار داشته باشد

 مدیرعامل مجمع خیرین شهرساز و 
فرهنگ ساز شیراز با اشاره به اینکه 
داشته  استمرار  باید  فرهنگی  کار 
مهربان  همیاران  طرح  افزود  باشد 
ترافیک و دیگر طرح ها این مجمع 

مقطعی نیست و استمرار دارد.
نقل  به  طلوع  روزنامه  گزارش  به 
خیرین  مجمع  عمومی  روابط  از 
شیراز  ساز  فرهنگ  و  شهرساز 
عبدالرضا دستغیب با ارائه گزارشی 
مجمع  دستاوردهای  و  اقدامات  از 
خیرین گفت طرح همیاران مهربان 
ترافیک از سال ۹۵ توسط نیروهای 
کسبه،  از  اعم  مردمی  داوطلب 
غیره  و  دانشجویان  نظامی،  اداری، 
و  گروهی  شکل  به  شهر  سطح  در 
انفرادی دنبال می شود و این روند با 

توکل بخدا استمرار دارد.
ضمن  شیراز  راهور  پلیس  رئیس   
ارزشمند  فعالیت های  از  قدردانی 
در  ترافیک  مهربان  همیاران 
تقاطع های پرتردد سطح شهر بویژه 
و  گروهی  شکل  به  نوروز  ایام  در 
اینکه  به  توجه  با  گفت  انفرادی 
پلیس  رسان  خدمات  نیروهای 
محدود می باشد در این راستا حضور 
سطح  در  ترافیک  مهربان  همیاران 

شهر اثرگذار است.

معتقدم  من  افزود:  اکبری  داریوش 
ای  دستگاه  و  سازمان ها  ادارات، 
ساکن  شهر  مراکز  در  که  دولتی 
مکان های  پیرامون  باید  هستند 
ایجاد  ترافیک  مذکور در جای که 
می شود در ساعاتی از شبانه روز از 
ترافیک  مهربان  همیاران  ظرفیت 
استفاده ببرند و ساز کار و دستیابی 
از مجمع خیرین  این موضوع را  به 
الگوبرداری  ساز  خیر  و  شهرساز 

کنند.
وی با بیان اینکه امروز آموزش در 
است  اثرگذار  بسیار  جامعه  سطح 
افزود آموزش و پرورش با در نظر 
گرفتن کتابچه و کتابی درخصوص 
مسائل ترافیک و قرار دادن آن جز 
دانش  تحصیل  و  درسی  کتابهای 
آموزان، در این راستا می تواند نقش 
ترافیک  مشکلات  رفع  در  بسزایی 

شهری داشته باشد.

شهردار زرقان خبرداد ؛

از رونمایی کارت شهروندی 
تا افتتاح پروژه عمرانی در هفته زرقان

هفته  برنامه های  زرقان  شهردار 
کرد  تشریح  را  زرقان  گرامیداشت 
برای  شهروندی  کارت  گفت:  و 
ایام  این  در  زرقانی  شهروندان 

رونمایی خواهد شد.
نقل  به  طلوع  روزنامه  گزارش  به 
زرقان  شهرداری  عمومی  روابط  از 
داشت:  اظهار  صانعی  محمود 
هفته  گرامیداشت  هفته  برنامه های 
اردیبهشت  دهم  از  امسال  زرقان 
به  رضوی  یاران  خادم  ورود  با 
شهرستان عملًا آغاز شد که به نوعی 
تبرکی بر این گرامیداشت با انفاس 

قدسی ثامن الحجج )ع( بود.
دختر  روز  برنامه  ویژه  افزود:  او 
نیز  جوان  و  نوجوان  دختران  ویژه 
مناسبت  به  که  بود  ما  برنامه  دیگر 
گرامیداشت هفته زرقان در این شهر 

برگزار شد.
ادامه به دیگر برنامه های  صانعی در 
گرامیداشت هفته زرقان اشاره داشت 
صنایع  غرفه های  برپایی  گفت:  و 
دستی و مشاغل خانگی دیگر برنامه 
می باشد  زرقان  گرامیداشت  هفته 
فعالان  و  هنرمندان  حضور  با  که 
نمایش  به  ایشان  آثار  عرصه،  این 

درخواهد آمد.
مقام عالی شهرداری زرقان تجلیل از 
برگزیدگان مسابقات قرآنی مستورا 
گرامیداشت  هفته  برنامه  دیگر  را 
زرقان عنوان نمود و گفت: در این 
روز از برگزیدگان این برنامه قرآنی 
با حضور مردم و مسئولان تجلیل به 

عمل خواهد آمد.
جشن  برپایی  از  مسئول  مقام  این 
هفته  در  اهداکننده عضو  نکوداشت 
و  داد  خبر  نیز  زرقان  گرامیداشت 
برنامه های  از  یکی  امسال  گفت: 
از  تجلیل  ما  خوب  و  شاخص 
با  که  می باشد  عضو  اهداکنندگان 
توجه به مقام نخست زرقان در این 

راستا، از کارهای ارزشمند است.
صانعی افتتاح پروژه های عمرانی نیز 
برنامه های  جمله  از  را  ایام  این  در 
دیگر هفته گرامیداشت زرقان عنوان 
کرد و گفت: سایر برنامه های جانبی 

نیز در این عرصه دنبال خواهد شد.
 مقام عالی شهرداری زرقان همچنین 
میراث  پژوهشگاه  رئیس  بازدید  از 
بافت  از  گردشگری  و  فرهنگی 
با  داد و گفت:  تاریخی زرقان خبر 
توجه به  بافت تاریخی در زرقان و 
همگان،  برای  موضوع  این  اهمیت 
که  شده  برنامه ریزی  بازدید  این 
انجام  اردیبهشت  هجدهم  پنج شنبه 

خواهد شد. 
اظهار داشت:   صانعی در عین حال 
یک پیاده روی همگانی نیز با پخش 
نظر گرفته  فارس در  از شبکه  زنده 
در  آن  دقیق  زمان  که  است  شده 

روزهای آتی اعلام خواهد شد. 
شهروندی  کارت  از  رونمایی  او 
دیگر  از  نیز  را  زرقانی  شهروندان 
زرقان  هفته  گرامیداشت  برنامه های 
عنوان کرد و گفت: ما می توانیم ادعا 
کنیم در این زمینه پیشرو هستیم و 
این کارت ها می توانند  با  شهروندان 
از اماکن رفاهی و تفریحی شهرداری 

و.. زرقان با تخفیف استفاده کنند.
پایان  در  همچنین  زرقان  شهردار   
هفته  اختتامیه  جشن  داشت:  بیان 
جمعه  روز  نیز  زرقان  گرامیداشت 
)ع(  رضا  امام  میلاد  شب  با  مقارن 
با حضور مردم و مسئولان در شهر 

زرقان برگزار می شود.

شهردار زرقان از برگزاری مراسم تکریم از اهداکنندگان عضو در هفته 
گرامیداشت زرقان خبر داد. 

از روابط عمومی شهرداری زرقان  نقل  به  به گزارش روزنامه طلوع    
محمود صانعی در نشستی که به همین منظور با حضور اعضای شورای 
این  بانیان  و  اجتماعی  فعالان  هنرمندان،  و  اساتید  زرقان،  اسلامی شهر 
برنامه های  از  یکی  گفت:  شد،  برگزار  زرقان  شهرداری  در  امرو... 
شاخص هفته گرامیداشت زرقان، تکریم از اهداکنندگان عضو خواهد 
بود. او افزود: شهرستان زرقان دارای مقام نخست در اهدای عضو است 

که نشان از نوع دوستی مردم این شهر دارد. 
از  تکریم  مراسم  برگزاری  دست اندرکاران  همه  از  تقدیر  با  صانعی   
اهداکنندگان عضو خاطرنشان کرد: اهداکنندگان با این کار ارزشمند 
جان صدها نفر را نجات داده اند که در نوع خود بسیار ارزشمند است لذا 
شهرداری یکی از برنامه های شاخص خود را در هفته گرامیداشت زرقان 

به این امر اختصاص داد.
عالی  وضعیت  به  توجه  با  داشت:  اظهار  زرقان  شهرداری  عالی  مقام   
زرقان  روز  در  اهداکنندگان  از  تکریم  مراسم  عضو  اهدای  در  زرقان 
امیدواریم این برنامه ها مورد توجه مردم  کاملًا بجا و به موقع بود که 

قرار گیرد. 
 در ادامه  رئیس شورای شهر زرقان نیز در سخنانی اظهار داشت: اینکه 
در شهرستان زرقان مقام اول اهدای عضو را داریم بی دلیل نیست چراکه 

اسلامی و  ارزش های والای  پیرو شعائر و  این شهرستان همواره  مردم 
انسانی بوده اند.

جمالی خاطرنشان کرد: برنامه تجلیل از اهداکنندگان عضو برنامه بسیار 
خوبی است چراکه می بایست با این گونه برنامه ها یک فرهنگ سازی 

برای نجات جان انسان ها ایجاد کرد. 
شاروندی عضو دیگر شورا نیز با تقدیر از همه دست اندرکاران اظهار 
داشت:  به نظر می رسد تداوم چنین برنامه هایی باید مدنظر باشد و تبدیل 

به یک گفتمان شود. 
شاروندی با بیان اینکه فصل الخطاب همه هنرها قرآن می باشد، در عین 
حال بیان داشت: ما در شورا تمام تلاش خود را کرده ایم که از هنرمندان 
شهر حمایت کنیم.لازم به ذکر است در پایان از پوستر و لوگوی اهدای 

عضو شهرستان زرقان در شهرداری رونمایی شد.

شهردار زرقان خبر داد؛

مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان با اشاره به دستاوردهای 
جلوی  که  شد  سبب  امر  این  گفت:  گذشته  ساله   ۳ طول  در  طرح  این 
استفاده از ۵ میلیون و ۱۲۰ هزار تن آرد یارانه گرفته شد. پیش از اجرای 
این طرح شاهد روند رشد ۳ درصدی در مصرف آرد یارانه ای بودیم اما 
در این ۳۶ ماه میزان مصرف افزایش نیافت بلکه ثابت ماند، حتی در سال 
این مدت جلوی ۹۶ هزار  پیدا کرد و در  ۱۴۰۱ میزان مصرف کاهش 

میلیارد تومان هزینه بابت آرد یارانه ای گرفته شد.
اجرایی  مدیر  نظافتی،  رسول  محمد  ایلنا،  اقتصادی  خبرنگار  گزارش  به 
طرح  هوشمندسازی یارانه آرد و نان در نشست خبری درباره عملکرد 
این طرح در طول ۳ سال گذشته، اظهار داشت: اجرای طرح هوشمندسازی 
یارانه آرد و نان از اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ با تحقق اهدافی آغاز شد 
که مهمترین آن کاهش انحراف مصارف و هدررفت آرد یارانه ای بود. 

البته طی مسیر اجرا، اهدافی مانند کیفیت و نظارت به طرح الصاق شد.
وی ادامه داد: فاز اول طرح هوشمندسازی از ابتدای سال ۱۴۰۱ با نصب 
کارتخوان های هوشمند به اجرا رسید و در مدت کوتاهی  ۸۰ هزار نانوایی 
مجهز به این کارتخوان ها شد که۶۰ هزار این نانواها شهری و ۲۰ هزار 
نانوایی روستایی داریم. می توان گفت فاز اول از به بلوغ نسبی رسید و ۹۰ 

درصد نانواها مجهز به کارتخوان شدند.
مدیر اجرایی طرح  هوشمندسازی یارانه آرد و نان گفت: از بهمن ماه 
سال ۱۴۰۱ فاز دوم این طرح با عنوان فاز هوشمندسازی انجام شد و اتفاق 
جدیدی که رخ داد این بود که منطق و مبنای اختصاص آرد یارانه ای که 
پیش از این ثابت بود، مبتنی بر فروش نان شد. سامانه هم این عملکرد 
واقعی ثبت و موتور هوشمند این میزان فروش را بررسی می کند که تمام 

این مراحل به صورت مکانیزه بدون بهره گیری نیروی انسانی انجام شد.
نظافتی با بیان اینکه از کارکرد این سامانه قریب به ۳۶ ماه می گذرد و 
روزانه ۱۲ میلیون تراکنش در سامانه ثبت شده، افزود: در این مدت ۱۰ 
الگوی جدید  این روند  و  ثبت شده  نان  میلیارد صورت حساب فروش 
مبتنی بر حکمرانی داده است که می تواند با سایر کالای اساسی تعمیم 

پیدا کند.
وی اظهار داشت: دولت در سال ۱۴۰۱ با حذف ارز ترجیحی  باید برای 
ساماندهی یارانه نان تصمیم می گرفت و در آن زمان پیشنهادات از جنس 
سهمیه بندی و آزادسازی نرخ نان بود اما پیشنهادی مطلوب هوشمندسازی 

بود که بدون اعمال محدودیت در مصرف مردم به اجرا رسید.

در  نان  و  آرد  یارانه  هوشمندسازی  طرح  دستاوردهای  به  اشاره  با  وی 
سال  در  جمع آوری شده  آمار  اساس  بر  گفت:   گذشته  ساله   ۳ طول 
رسیده  ثبت  به  کشور  کل  در  ولادت   ۹۲۳ و  هزار   ۹۷۹ تعداد   ۱۴۰۳ 
اینکه  بیان  با  نان  و  یارانه آرد  اجرایی طرح  هوشمندسازی  است.مدیر 
این میزان کاهش مصرف آرد یارانه ای در حالی رقم خورد که انگیزه 
افزایش مصرف وجود داشت: همانطور که گفته شد پیش از اجرای این 
طرح سالانه ۳ درصد شاهد افزایش مصرف آرد یارانه ای بودیم اما این 
این مدت زمان ۳ ساله گذشته ۳ هزار  روند متوقف شد و همچنین در 
واحد نانوایی جدید ایجاد شد که این خود انگیزه افزایش میزان مصرف 
برای  اینکه علاوه  بر  مبنی  ایلنا  به سؤال  پاسخ  بالا می برد.نظافتی در  را 
جلوگیری از ۵ میلیون و ۱۲۰ هزار تن آرد یارانه ای، پس از اجرای طرح 
پیدا  یارانه ای کاهش  آرد  قاچاق  و  انحراف  میزان  هوشمندسازی چقدر 
کرد، تاکید کرد: نمی توان آمار دقیقی از میزان انحراف از مصرف آرد 
بود که در سال ۱۴۰۰  این  از  برآوردها حاکی  اما  اعلام کرد  یارانه ای 
یارانه ای  آرد  مسیر مصرف  انحراف  میزان  این طرح  اجرای  از  پیش  و 
حدود ۲۰ درصد بود. به طور قطع در موضوع مصارف آرد از هدررفت 
جلوگیری شد اما هیچ گاه ادعایی مبنی بر اینکه انحراف مصرف آرد به 
صفر می رسد را نداشتیم و اساساً چنین هدفی هم متصور نبود اما در این 

مدت ریسک قاچاق و انحراف مسیر مصرف را به شدت افزایش دادیم.
وی در پاسخ به سؤال دیگر ایلنا مبنی بر اینکه چه تعداد نانوایی در کشور 
مختلف  اشکال  به  آن  شده  تعریف  مسیر  در  یارانه ای  آرد  مصرف  از 
تخلف داشتند، گفت: سهم آرد یارانه ای در کشور حدود ۹۰ درصد است 
و می توان گفت اکثریت نانوایی کشور در مصرف آرد یارانه ای نانوایی 
متعهد هستند و تا کنون شاهد آن بودیم که بیش از ۶۰ درصد نانوایی که 
دسترسی به آرد یارانه ای داشتند به این استفاده از آن برای مصرف کننده 
نهایی متعهد بودند و سهمیه آرد این خانوارها نه تنها کاهش پیدا نکرد 

بلکه افزایش هم داشت.
وی با اشاره مابه تفاوت قیمت آرد یارانه ای و غیر یارانه ای اظهار داشت: 
قیمت آرد نمی توان شاخص درستی برای مقایسه این مابه تفاوت است 
اما می توان گفت قیمت گندم یارانه ای در کشور در دو سطح و درجه 

۶۵۰ و ۹۰۰ تومان و قیمت خرید تضمینی ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان است.

مدیر اجرایی طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان:

ریسک قاچاق آرد را افزایش دادیم


